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MesdaMes, Messieurs,

Votre commission a examiné ces propositions de loi 
au cours de ses réunions du 1er octobre et du 15 octobre 
2024.

I. — PROCÉDURE

Au cours de la réunion du 15 octobre 2024, 
M. Jan Bertels (Vooruit) a demandé de joindre la pro-
position de loi 0231/001 à la proposition de loi 0168/001. 
La commission a ensuite décidé de baser la discussion 
sur la proposition de loi 0168/001.

II. — EXPOSÉS INTRODUCTIFS

A. Exposé introductif de l’auteure principale de 
la proposition de loi 0168/001

Mme Nawal Farih (cd&v), auteure principale de la 
proposition de loi, indique que celle-ci reprend, en l’adap-
tant, le texte de la proposition de loi DOC 55 1813/001. 
L’objectif de la proposition de loi à l’examen est d’inscrire 
définitivement dans la loi le pouvoir temporaire des 
pharmaciens d’administrer le vaccin contre la grippe.

Cela permettra en premier lieu d’augmenter le taux 
de vaccination, qui est en baisse. Il a déjà été prouvé 
à l’étranger que le pharmacien d’officine et le médecin 
généraliste sont complémentaires et que le pharmacien 
peut contribuer dans une mesure importante à la réussite 
des campagnes de vaccination.

En Belgique également, les expériences de vacci-
nation par les pharmaciens sont positives. Au départ, 
les pharmaciens ont eu la possibilité d’administrer le 
vaccin contre le COVID-19. Cette expérience a été fruc-
tueuse, car les groupes cibles les plus vulnérables ont 
été atteints. En octobre 2023, les pharmaciens d’officine 
ont ensuite reçu l’autorisation temporaire d’administrer 
le vaccin contre la grippe.

L’auteure se réjouit du fait que la campagne de vacci-
nation contre la grippe 2023-2024 se soit bien déroulée. 
Les groupes cibles que l’on souhaitait atteindre l’ont 
été et le taux de satisfaction était élevé. Pas moins de 
290.000 vaccins contre la grippe ont été administrés 
dans des pharmacies d’officine. Cela montre que les 
patients ont réellement besoin de soins de proximité. 
C’est pourquoi il serait positif de rendre structurellement 
possible la vaccination par les pharmaciens.

daMes en Heren,

Uw commissie heeft deze wetsvoorstellen besproken 
tijdens haar vergaderingen van 1 oktober en 15 oktober 
2024.

I. — PROCEDURE

Tijdens de vergadering van 15 oktober 2024 heeft de 
heer Jan Bertels (Vooruit) gevraagd om het wetsvoorstel 
0231/001 te koppelen aan het wetsvoorstel 0168/001. 
Vervolgens heeft de commissie beslist om het wetsvoor-
stel nr. 0168/001 als basis van de bespreking te nemen.

II. — INLEIDENDE UITEENZETTINGEN

A. Inleidende uiteenzetting door de hoofdindienster 
van het wetsvoorstel 0168/001

Mevrouw Nawal Farih (cd&v), hoofdindienster van 
het wetsvoorstel, geeft aan dat dit wetsvoorstel, met 
een aantal aanpassingen, de tekst overneemt van wets-
voorstel DOC 55 1813/001. De bedoeling van dit wets-
voorstel is om de tijdelijke bevoegdheid van apothekers 
om het griepvaccin toe te dienen permanent wettelijk 
te verankeren.

Dit zal het in de eerste plaats mogelijk maken om de 
dalende vaccinatiegraad op te krikken. In het buitenland 
werd reeds aangetoond dat de officina-apotheker en 
de huisarts complementair zijn aan elkaar en dat de 
apotheker een belangrijke bijdrage kan leveren aan het 
succes van vaccinatiecampagnes.

Ook in België zijn de ervaringen met vaccinatie door 
apothekers positief. Aanvankelijk kregen apothekers de 
mogelijkheid om coronavaccins toe te dienen. Dit was een 
succes, want de meest kwetsbare doelgroepen werden 
bereikt. In oktober 2023 kregen de officina-apothekers 
vervolgens tijdelijk de mogelijkheid om het griepvaccin 
toe te dienen.

Het verheugt de spreekster dat de griepvaccina-
tiecampagne 2023-2024 goed is verlopen. De juiste 
doelgroepen werden bereikt en de tevredenheidscijfers 
waren hoog. Er werden maar liefst 290.000 griepvaccins 
toegediend in de officina-apotheken. Dat toont aan dat 
er bij de patiënten een reële nood is aan nabije zorg. 
Daarom zou het een goede zaak zijn om vaccinatie door 
apothekers structureel mogelijk te maken.
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Lors de la campagne de vaccination contre la grippe, 
les patients ont pu se faire vacciner dans pas moins de 
65 % des pharmacies belges. 30 % des personnes qui 
ne s’étaient pas fait vacciner en 2021 et 2022 ont franchi 
le pas en 2023. Pour beaucoup, la proximité du phar-
macien a sans doute constitué l’impulsion nécessaire.

L’auteure plaide à présent en faveur d’une inscription 
permanente dans la loi de la vaccination contre la grippe 
par les pharmaciens. La mesure temporaire a été pro-
longée une fois par arrêté royal, mais elle ne peut l’être 
une seconde fois. Si aucune nouvelle démarche n’est 
entreprise, les pharmaciens ne pourront plus administrer 
le vaccin contre la grippe à partir du 1er janvier 2025. 
La proposition de loi vise à remédier à ce problème et 
à inscrire dans la loi la vaccination contre la grippe par 
les pharmaciens.

B. Exposé introductif de l’auteur de la proposition 
de loi 0231/001

M. Jan Bertels (Vooruit), auteur de la proposition de 
loi, explique que celle-ci vise à prolonger une mesure 
existante. La proposition de loi ne contient qu’une seule 
mesure et n’aborde pas le débat plus vaste du rôle du 
pharmacien en tant que professionnel de la santé. Ce 
débat pourra être mené ultérieurement.

La saison de vaccination commence à la mi-octobre. 
Il importe que les groupes cibles traditionnels puissent 
avoir accès au vaccin contre la grippe à partir de ce 
moment. La proposition de loi vise dès lors à habiliter, pour 
une durée indéterminée, les pharmaciens qui exercent 
leur profession dans une officine ouverte au public à 
administrer le vaccin contre la grippe saisonnière. Pour 
l’instant, les pharmaciens peuvent uniquement le faire 
jusqu’au 31 décembre 2024. Il est dans l’intérêt de la 
santé publique et du secteur médical que cette mesure 
soit prolongée pour une durée indéterminée.

La vaccination par les pharmaciens a déjà fait l’objet 
d’une évaluation positive par l’APB et l’OPHACO, les 
deux associations professionnelles représentatives 
des pharmaciens. Après la saison grippale 2023-2024, 
celles-ci ont rédigé un rapport détaillé d’où il ressort que 
l’on réussit aujourd’hui à atteindre un grand nombre de 
personnes appartenant aux groupes cibles, alors que 
ce n’était pas (ou que c’était moins) le cas auparavant. 
Pendant la saison grippale 2023-2024, environ 290.000 
vaccins ont été administrés par des pharmaciens. Comme 
on pouvait s’y attendre, la facilité d’accès des pharmacies 
a été un facteur important de ce succès.

L’AFMPS a elle aussi évalué la saison grippale 2023-
2024. L’Agence indique qu’aucun problème de sécurité 

Patiënten konden tijdens de griepvaccinatiecampagne 
terecht in maar liefst 65 % van de Belgische apotheken. 
30 % van de personen die in 2021 en 2022 niet werden 
gevaccineerd, werd in 2023 wel gevaccineerd. De nabij-
heid van de apotheker moet voor velen dus het nodige 
duwtje in de rug geweest zijn.

De spreekster pleit nu voor een permanente wettelijke 
verankering van de griepvaccinatie door apothekers. 
De tijdelijke maatregel werd eenmalig verlengd via 
een koninklijk besluit, maar dat kan geen tweede keer. 
Indien er geen nieuwe stappen worden gezet, kunnen 
de apothekers vanaf 1 januari 2025 geen griepvaccin 
meer toedienen. Het wetsvoorstel komt tegemoet aan 
dit probleem, en zorgt voor een wettelijke verankering 
van de griepvaccinatie door apothekers.

B. Inleidende uiteenzetting door de indiener van 
wetsvoorstel 0231/001

De heer Jan Bertels (Vooruit), indiener van het wets-
voorstel, legt uit dat zijn wetsvoorstel ertoe strekt een 
bestaande maatregel te verlengen. Het wetsvoorstel 
bevat slechts één maatregel en gaat niet over het rui-
mere debat over de rol van de apotheker als gezond-
heidszorgbeoefenaar. Dat debat kan op een later tijdstip 
worden gevoerd.

Het vaccinatieseizoen start rond half oktober. Het 
is belangrijk dat de traditionele doelgroepen vanaf dat 
moment toegang kunnen krijgen tot het griepvaccin. Het 
wetsvoorstel beoogt daarom om apothekers werkzaam 
in de voor publiek toegankelijke apotheek voor onbe-
paalde tijd het recht te geven om het vaccin tegen de 
seizoensgriep toe te dienen. Momenteel bestaat deze 
mogelijkheid voor de apothekers tot 31 december 2024. 
Het is in het belang van de volksgezondheid en van de 
medische sector dat deze maatregel voor onbepaalde 
duur wordt verlengd.

De vaccinatie door apothekers werd reeds positief 
geëvalueerd door APB en OPHACO, de twee beroeps-
verenigingen van de apothekers. Na afloop van het 
griepseizoen 2023-2024 schreven zij een uitgebreid 
rapport, waaruit blijkt dat nu heel wat personen uit de 
doelgroepen worden bereikt, terwijl dat vroeger niet 
of minder het geval was. Er werden gedurende het 
griepseizoen 2023-2024 afgerond 290.000 vaccins 
toegediend door apothekers. De laagdrempeligheid 
van de apotheek was, zoals verwacht, een belangrijke 
factor voor dat succes.

Ook het FAGG heeft een evaluatie gemaakt van het 
griepseizoen 2023-2024. Het Agentschap geeft aan 
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n’a été mentionné, et qu’il n’y a pas eu de problèmes 
d’effets indésirables. La campagne de vaccination s’est 
très bien passée.

Il est en outre ressorti clairement de la campagne de 
vaccination que les médecins généralistes et les pharma-
ciens sont complémentaires et collaborent pleinement. 
Le secteur a envoyé des signaux positifs concernant 
cette collaboration.

M. Bertels demande dès lors de prolonger la mesure 
temporaire dès que possible, afin que les pharmaciens 
puissent s’organiser pour la campagne de vaccination 
à venir.

III. — DISCUSSION GÉNÉRALE

A. Questions et observations des membres

Mme Kathleen Depoorter (N-VA) souligne qu’il existe 
des différences fondamentales entre les deux propositions 
de loi à l’examen. La proposition déposée par M. Bertels 
est plus restreinte et l’application de la mesure proposée 
sera dès lors plus aisée.

La proposition déposée par Mme Farih a, quant à elle, 
une portée plus large. L’article 2 de cette proposition 
évoque des projets pilotes. De quoi s’agit-il exactement?

Les propositions de loi visent, dans les grandes 
lignes, à conférer un caractère permanent à une mesure 
temporaire. Il ne s’agit donc pas d’apporter une petite 
modification technique. L’intervenante se réjouit que 
de nouvelles responsabilités soient confiées au phar-
macien. La mesure permet de toucher un autre public 
que les patients classiques qui se rendent chez leur 
médecin généraliste pour se faire vacciner contre la 
grippe. Il est également frappant de constater que les 
290.000 patients qui se font vacciner en pharmacie le 
font à un autre moment que les patients qui consultent 
leur médecin généraliste.

La proposition de loi n’offre cependant toujours pas 
une base favorisant une bonne collaboration entre les 
différents acteurs des soins de santé. Un financement 
groupé (bundled payment) a-t-il par exemple été envi-
sagé? Quel regard les acteurs des soins de santé portent-
ils dans l’intervalle sur la vaccination en pharmacie? 
L’association flamande de médecins généralistes Domus 
Medica se dit satisfaite, mais comment l’ABSyM voit-elle 
les choses? En 2022, l’ABSyM a en effet saisi la Cour 
constitutionnelle pour s’opposer à la vaccination contre 
le COVID-19 par les pharmaciens. Une concertation a-
t-elle été menée entre-temps avec l’ABSyM?

dat er geen veiligheidsproblemen werden gemeld en 
geen problemen met betrekking tot bijwerkingen. De 
vaccinatiecampagne is zeer goed verlopen.

Tijdens de vaccinatiecampagne bleek voorts duidelijk 
dat huisartsen en apothekers complementair zijn aan 
elkaar en vlot samenwerken. Vanuit de sector kwamen 
er positieve signalen over deze samenwerking.

De heer Bertels roept bijgevolg op om de tijdelijke 
maatregel zo snel mogelijk te verlengen, zodat de apo-
thekers zich kunnen organiseren voor de aankomende 
vaccinatiecampagne.

III. — ALGEMENE BESPREKING

A. Vragen en opmerkingen van de leden

Mevrouw Kathleen Depoorter (N-VA) merkt op dat er 
fundamentele verschillen zijn tussen de twee wetsvoor-
stellen die ter bespreking voorliggen. Het wetsvoorstel 
van de heer Bertels is beperkter en de voorgestelde 
maatregel is bijgevolg eenvoudiger om toe te passen.

Het wetsvoorstel van mevrouw Farih heeft een grotere 
reikwijdte. In artikel 2 van dat wetsvoorstel wordt verwe-
zen naar proefprojecten. Wat wordt er precies bedoeld?

In het algemeen strekken de wetsvoorstellen ertoe een 
tijdelijke maatregel permanent te verankeren. Het gaat 
dus niet om een kleine technische wijziging. De spreek-
ster vindt het een goede zaak dat het takenpakket van 
de apotheker zal worden uitgebreid. Er wordt, dankzij 
de maatregel, een ander type patiënt bereikt dan de 
klassieke patiënt die zich naar de huisarts begeeft voor 
de griepvaccinatie. Het valt ook op dat de 290.000 pati-
enten die zich laten vaccineren in de apotheek, dat op 
een ander tijdstip doen dan de patiënten die naar de 
huisarts gaan.

Maar in het wetsvoorstel ontbreekt nog steeds een 
basis voor een goede samenwerking tussen de ver-
schillende zorgactoren. Is er bijvoorbeeld nagedacht 
over gebundelde financiering (bundled payment)? Hoe 
staan de zorgactoren ondertussen tegenover de vac-
cinatie door apothekers? Huisartsenvereniging Domus 
Medica is tevreden, maar wat is de mening van BVAS? In 
2022 trok BVAS immers naar het Grondwettelijk Hof om 
de COVID-vaccinatie door apothekers aan te vechten. 
Werd er ondertussen nog overleg gepleegd met BVAS?
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Le Conseil Supérieur de la Santé recommande d’admi-
nistrer simultanément le vaccin contre le COVID-19 et 
le vaccin contre la grippe. Aucune base scientifique ne 
vient toutefois appuyer cette recommandation. Cette 
mesure permet certes de réduire quelque peu le frein 
à la vaccination, puisque les patients ne doivent se 
rendre qu’une seule fois chez un prestataire de soins. 
Cependant, les vaccins contre le COVID-19 doivent 
idéalement être administrés avant le 15 octobre et les 
vaccins contre la grippe un peu plus tard.

L’intervenante souligne qu’aucune incertitude ne plane 
pour l’instant. La mesure de vaccination temporaire 
s’applique jusqu’au 31 décembre 2024, et la majorité des 
patients se font vacciner avant les fêtes de fin d’année 
pour anticiper le pic de Noël. La prolongation de cette 
mesure devra toutefois être réglée avant le 1er janvier 
2025.

Mme Farih a indiqué que la campagne de vaccina-
tion 2023-2024 a permis de relever le taux de vaccina-
tion. Le travail n’est pas terminé pour autant. Depuis la 
crise sanitaire, une certaine lassitude vaccinale frappe 
les patients, ce qui fait stagner le taux de vaccination. 
L’intervenante estime qu’il faut trouver un moyen de moti-
ver la population et d’étendre réellement la couverture 
vaccinale. Le financement groupé serait un bon moyen 
d’y parvenir, car tant le pharmacien de référence que le 
médecin généraliste reçoivent une forme de compensa-
tion si un certain pourcentage de vaccination est atteint 
dans une région déterminée.

Mme Dominiek Sneppe (VB) estime que les pro-
positions de loi s’inscrivent dans la lignée de ce qui 
a été décidé, sous la précédente législature, au sujet 
des pharmaciens. Il ressort du rapport de l’APB que la 
vaccination contre la grippe par les pharmaciens a porté 
grandement ses fruits lors de la saison 2023-2024. Il 
s’agit toutefois d’une auto-évaluation. D’autres chiffres 
sont-ils disponibles? L’INAMI dispose-t-il de statistiques?

L’intervenante juge positif que les pharmaciens puissent 
administrer le vaccin contre la grippe. La mesure contri-
bue en effet à lever les obstacles à la vaccination. Le 
rapport de l’APB ne permet malheureusement pas 
d’identifier facilement les personnes qui sont venues 
se faire vacciner. Rendre l’enregistrement obligatoire 
pourrait résoudre ce problème.

Le groupe VB soutient, de manière générale, les pro-
positions visant à conférer un caractère légal permanent 
à la vaccination contre la grippe par les pharmaciens. Il 
soutiendra dès lors ces propositions.

M. Daniel Bacquelaine (MR) s’interroge sur la va-
leur ajoutée de la campagne de vaccination par les 

De Hoge Gezondheidsraad beveelt aan dat het corona-
vaccin en het griepvaccin gelijktijdig worden toegediend. 
Wetenschappelijke gegevens ondersteunen dit echter 
niet. Het kan weliswaar de drempel tot vaccinatie wat 
verlagen, aangezien patiënten slechts één keer moeten 
langsgaan bij een zorgverstrekker. Maar idealiter wor-
den coronavaccins vóór 15 oktober toegediend en de 
griepvaccins wat later.

De spreekster merkt op dat er voorlopig nog geen 
onzekerheid heerst. De tijdelijke vaccinatiemaatregel 
geldt nog tot 31 december 2024, en het merendeel van 
de patiënten laat zich vaccineren voor de kerstvakantie, 
om de kerstpiek voor te zijn. De verlenging moet echter 
wel geregeld worden voor 1 januari 2025.

Mevrouw Farih heeft aangegeven dat de vaccina-
tiegraad werd opgekrikt naar aanleiding van de vac-
cinatiecampagne 2023-2024. Er is echter nog werk 
aan de winkel. Sinds de coronacrisis is er een zekere 
vaccinatiemoeheid bij patiënten, die ertoe leidt dat de 
vaccinatiegraad niet stijgt. De spreekster meent dat er 
een manier moet worden gevonden om de bevolking 
te motiveren en de vaccinatiegraad echt op te krikken. 
Dan is de gebundelde financiering een goed instrument, 
want zowel de huisapotheker als de huisarts krijgen een 
vorm van compensatie als een bepaald percentage vac-
cinaties wordt behaald in een bepaalde regio.

Mevrouw Dominiek Sneppe (VB) meent dat de wets-
voorstellen in de lijn liggen van wat er tijdens de vorige 
legislatuur werd beslist met betrekking tot de apothekers. 
Uit het rapport van APB blijkt dat de griepvaccinatie door 
apothekers tijdens het seizoen 2023-2024 een groot 
succes was. Het gaat hier echter om een organisatie 
die haar eigen resultaten beoordeelt. Zijn er ook andere 
cijfers beschikbaar? Beschikt het RIZIV over cijfers?

De spreekster vindt het positief dat de apothekers 
het griepvaccin mogen toedienen. De maatregel werkt 
inderdaad drempelverlagend. Uit het rapport van APB 
is helaas moeilijk af te leiden welke personen het vac-
cin kwamen halen. Een verplichte registratie zou een 
oplossing voor dit probleem kunnen zijn.

In het algemeen is de VB-fractie voorstander van een 
permanente wettelijke verankering van de griepvaccinatie 
door apothekers. De VB-fractie zal de wetsvoorstellen 
dan ook steunen.

De heer Daniel Bacquelaine (MR) vraagt wat de 
meerwaarde was van de vaccinatiecampagne door 
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pharmaciens. Davantage de personnes se sont-elles fait 
vacciner? Quelle est la couverture vaccinale aujourd’hui? 
Le rapport de l’APB ne reflète pas cette valeur ajoutée. 
Les taux de vaccination sont en baisse depuis 2020. Les 
pharmaciens n’ont pas permis d’inverser cette tendance.

Dans le dossier à l’examen, la collaboration entre 
les pharmaciens et les médecins généralistes joue un 
rôle essentiel, surtout en ce qui concerne le partage 
d’informations. Il arrive aujourd’hui que les médecins 
généralistes ignorent que leurs patients ont été vacci-
nés. Ce n’est pas souhaitable. Il faut faciliter le partage 
d’informations.

L’intervenant a un ressenti mitigé sur la vaccination 
par les pharmaciens. Prendre rendez-vous chez son 
médecin généraliste pour se faire vacciner peut en effet 
être l’occasion idéale de faire le point et de parler pré-
vention. Ce rendez-vous peut également être l’occasion 
pour le médecin généraliste de prendre rapidement la 
tension artérielle de son patient, d’envisager l’oppor-
tunité d’une prise de sang, etc. L’intervenant estime 
qu’il faut encore pouvoir évaluer la vaccination par les 
pharmaciens avant de rendre la mesure permanente. 
Il présentera un amendement à cette fin.

Par ailleurs, il convient de régler la question du paie-
ment. Quel coût l’INAMI doit-il supporter si la vaccination 
est faite par un pharmacien ou si elle est faite par un 
médecin généraliste?

L’intervenant estime en outre qu’il est important de 
redemander des avis aux associations de médecins et 
de les interroger sur la manière optimale de collaborer 
entre les médecins et les pharmaciens.

Les périodes de vaccination contre le COVID-19 et 
la grippe ne coïncident pas tout à fait. En effet, il faudra 
procéder assez rapidement à la vaccination contre le 
COVID-19. mais la vaccination contre la grippe ne com-
mencera qu’à la fin octobre. L’arrêté royal du 18 décembre 
2023 prévoit que les pharmaciens pourront encore vac-
ciner jusqu’au 31 décembre 2024. Par conséquent, les 
propositions de loi ne doivent pas être adoptées dans 
l’urgence. L’intervenant propose donc de prendre le temps 
nécessaire pour examiner le rapport de l’APB et organiser 
une concertation avec les médecins généralistes et les 
pharmaciens. Il souhaiterait également obtenir de plus 
amples informations sur l’éventuelle concomitance des 
vaccinations contre le COVID-19 et la grippe. Existe-t-il 
des études internationales à ce sujet?

Mme Caroline Désir (PS) indique que le groupe PS 
a toujours été favorable à l’administration des vaccins 
contre le coronavirus et la grippe par le pharmacien. 
La vaccination par les pharmaciens est de nature à 

apothekers. Hebben meer personen zich laten vacci-
neren? Hoe staat het vandaag met de vaccinatiegraad? 
Het rapport van APB toont die meerwaarde niet aan. 
De vaccinatiegraad gaat sinds 2020 in dalende lijn. De 
apothekers hebben die trend niet kunnen keren.

In dit dossier is de samenwerking tussen apothekers 
en huisartsen essentieel, voornamelijk op het vlak van 
de informatiedeling. Het komt tegenwoordig voor dat de 
huisarts niet weet dat zijn patiënt gevaccineerd is. Dat 
is niet wenselijk. Het moet mogelijk zijn om informatie 
vlot te delen.

De spreker heeft gemengde gevoelens bij de vaccinatie 
door apothekers. Een vaccinatieafspraak kan voor de 
huisarts immers een goed moment zijn om even samen 
te zitten met zijn patiënt en aan preventie te doen. Het 
kan een geschikt moment zijn om even de bloeddruk te 
meten, te bekijken of er bloed moet worden afgenomen 
enzovoort. Voor de spreker moet er nog een mogelijk-
heid zijn om de vaccinatie door apothekers te evalueren, 
alvorens de maatregel permanent zal worden. Hij zal 
hiertoe een amendement indienen.

Voorts moet de kwestie van de betaling worden gere-
geld. Wat is de kost voor het RIZIV indien de vaccinatie 
wordt gedaan door een apotheker of indien deze wordt 
gedaan door een huisarts?

Daarnaast meent de spreker dat het belangrijk is om 
nieuwe adviezen te vragen aan de artsenverenigingen. 
Er moet hun gevraagd worden hoe de samenwerking 
tussen artsen en apothekers er voor hen moet uitzien.

De vaccinatieperiodes voor COVID-19 en griep val-
len niet helemaal samen. De coronavaccinatie zal vrij 
snel moeten gebeuren, maar de griepvaccinatie start 
pas aan het eind van de maand oktober. Het koninklijk 
besluit van 18 december 2023 bepaalt dat de apothekers 
nog mogen vaccineren tot 31 december 2024. Dat wil 
zeggen dat de wetsvoorstellen niet dringend moeten 
worden gestemd. De spreker stelt dus voor om de tijd te 
nemen, het rapport van APB door te nemen en overleg 
te plegen met de huisartsen en de apothekers. Hij zou 
ook graag nog meer informatie verzamelen over de 
eventuele gelijktijdige toediening van de corona- en de 
griepvaccinatie. Welke internationale studies bestaan 
hieromtrent?

Mevrouw Caroline Désir (PS) geeft aan dat de PS-
fractie altijd voorstander is geweest van de toediening van 
corona- en griepvaccins door de apotheker. De vaccinatie 
door apothekers kan drempelverlagend werken, omwille 
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renforcer l’accessibilité des vaccins en raison de la 
répartition géographique des officines mais également 
de la relation de confiance nouée entre le pharmacien et 
le patient. C’est d’autant plus le cas pour les personnes 
issues de groupes vulnérables, qui n’ont souvent pas 
de médecin généraliste.

Dans différents pays européens, les pharmaciens 
sont compétents pour administrer le vaccin contre la 
grippe et les campagnes de vaccination donnent de bons 
résultats. Pour le groupe PS, il importe néanmoins que 
la vaccination par les pharmaciens en Belgique fasse 
l’objet d’une évaluation. Les conclusions de l’évaluation 
réalisée par l’AFPMS en février 2024 sont clairement 
positives et démontrent une couverture vaccinale supé-
rieure aux années précédentes. En ce qui concerne 
le très faible nombre d’effets secondaires signalés, 
aucun n’était lié à l’administration par le pharmacien. 
En conséquence, l’intervenante soutient la proposition 
de loi de M. Bertels.

La proposition de Mme Farih franchit une étape 
supplémentaire. Dans l’article 2, il est fait référence à 
des projets pilotes concernant la vaccination pour des 
indications autres que la grippe. Sur quelles données 
scientifiques une éventuelle extension à d’autres indi-
cations repose-t-elle? Quelle concertation devrait-on 
organiser pour mettre en œuvre une telle extension?

Mme Carmen Ramlot (Les Engagés) salue l’objectif des 
propositions de loi. La vaccination par les pharmaciens 
est une bonne chose pour la santé publique et réduit 
la pression sur les autres prestataires de soins. En sa 
qualité de pharmacienne, Mme Ramlot confirme qu’il 
n’existe pas de tensions entre les médecins généralistes 
et les pharmaciens. Tout se déroule très bien sur le 
terrain. La mesure plaît également à la population. Les 
citoyens sont très contents de pouvoir se faire vacciner 
à n’importe quel moment de la journée.

Bien sûr, il serait bon de renforcer la collaboration 
entre les groupes professionnels et de veiller à ce qu’ils 
se concertent à des moments bien spécifiques.

L’enregistrement des vaccins se déroule également 
sans problème. Les pharmaciens enregistrent ces vaccins 
sur une plate-forme en ligne. Il est exact que le médecin 
généraliste n’a pas toujours accès à ces données, ce 
qui est inacceptable dans la mesure où il doit savoir si 
son patient a été vacciné.

Pour terminer, l’intervenante souhaite rassurer les 
membres: les pharmaciens sont bien formés et savent 
quand ils doivent réorienter les patients. Ils ne vaccinent 

van hun geografische spreiding, maar ook omwille van 
de vertrouwensrelatie tussen apotheker en patiënt. Dat is 
zeker het geval bij personen uit kwetsbare doelgroepen, 
die vaak geen huisarts hebben.

In verschillende Europese landen hebben apothekers 
de bevoegdheid om het griepvaccin toe te dienen, en 
de vaccinatiecampagnes leveren positieve resultaten 
op. Voor de PS-fractie is het wel belangrijk dat de vac-
cinatie door apothekers in België wordt geëvalueerd. De 
conclusies van de evaluatie door het FAGG in februari 
2024 zijn duidelijk positief en tonen aan dat een hogere 
vaccinatiegraad werd behaald dan de voorgaande jaren. 
Van het zeer lage aantal bijwerkingen dat werd gemeld, 
heeft geen enkele te maken met de toediening door de 
apotheker. De spreekster steunt het wetsvoorstel van 
de heer Bertels bijgevolg.

Het wetsvoorstel van mevrouw Farih gaat een stap 
verder. In artikel 2 wordt verwezen naar proefprojecten 
voor vaccinatie voor andere indicaties dan griep. Op 
welke wetenschappelijke gegevens is een mogelijke 
uitbreiding naar andere indicaties gebaseerd? En welk 
overleg zou er nog moeten worden gepleegd om een 
verdere uitbreiding mogelijk te maken?

Mevrouw Carmen Ramlot (Les Engagés) is verheugd 
over de doelstelling van de wetsvoorstellen. De vacci-
natie door apothekers is gunstig voor de volksgezond-
heid, en verlaagt de druk op andere zorgverstrekkers. 
Als apotheker kan mevrouw Ramlot bevestigen dat er 
geen spanningen zijn tussen huisartsen en apothekers. 
In het veld verloopt alles zeer goed. Ook de bevolking 
is blij met de maatregel. Mensen zijn verheugd dat ze 
zich op eender welk moment van de werkdag kunnen 
laten vaccineren.

Natuurlijk zou het goed zijn indien de beroepsgroepen 
nog meer zouden samenwerken, en vaker met elkaar 
zouden spreken op specifieke tijdstippen.

De registratie van vaccins verloopt ook zonder proble-
men. Apothekers geven deze vaccins in op een online 
platform. Het is echter inderdaad zo dat de huisarts 
niet altijd toegang heeft tot die gegevens. Dat is onaan-
vaardbaar, want de huisarts moet weten of zijn patiënt 
gevaccineerd is.

Tot slot wenst de spreekster de leden gerust te stel-
len: apothekers zijn goed opgeleid en weten wanneer 
zij patiënten moeten doorverwijzen. Ze vaccineren geen 
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pas les enfants, et les personnes souffrant de certaines 
allergies sont directement renvoyées vers le médecin 
généraliste.

Mme Irina De Knop (Open Vld) est d’avis qu’il faut 
fortement mettre l’accent sur la prévention. Dans cette 
optique, il importe de vacciner le plus de monde possible. 
L’autorisation accordée aux pharmaciens d’administrer 
à titre définitif le vaccin contre la grippe joue un rôle 
important à cet égard. En outre, les pharmacies peuvent 
atteindre un public qui se rend rarement, voire jamais, 
chez le médecin généraliste. L’intervenante soutient 
donc les propositions de loi à l’examen.

Elle regrette néanmoins qu’aucune solution ne soit 
proposée aux personnes qui se font vacciner par le 
médecin généraliste. Il s’agit souvent de patients atteints 
de maladies chroniques, qui doivent régulièrement 
consulter leur médecin généraliste. Tant Domus Medica 
que l’ABSyM insistent pour que les vaccins contre la 
grippe puissent être directement livrés chez le médecin 
généraliste de sorte que le patient puisse être immédia-
tement vacciné au cours de la consultation et ne doive 
pas d’abord passer par la pharmacie.

Le groupe Open Vld constate que la décision d’auto-
riser les pharmaciens à vacciner continue de susciter 
des tensions entre les médecins et les pharmaciens. 
Domus Medica y est opposée, dans la mesure où aucun 
cadre de collaboration n’a été développé. L’association 
souligne que les médecins généralistes connaissent 
bien les patients pour lesquels la vaccination est la plus 
bénéfique et qu’ils sont donc les mieux placés pour 
inciter ces patients à se faire vacciner.

Le prochain ministre de la Santé publique devra 
organiser un dialogue avec les médecins généralistes 
et les pharmaciens en ce qui concerne la collaboration 
entre ces groupes professionnels.

Mme Meyrem Almaci (Ecolo-Groen) soutient la pro-
position de Mme Farih, moyennant son amendement 
suite aux remarques formulées par les membres.

B. Réponses des auteurs des propositions de loi

M. Jan Bertels (Vooruit) constate que l’idée de péren-
niser la vaccination contre la grippe par les pharmaciens 
bénéficie d’un large soutien.

L’intervenant confirme qu’en pratique, la coopération 
entre pharmaciens et médecins généralistes se déroule 
harmonieusement. En outre, le rapport de l’APB indique 
clairement que la vaccination contre la grippe par les 

kinderen en personen met bepaalde allergieën worden 
meteen doorverwezen naar de huisarts.

Mevrouw Irina De Knop (Open Vld) is van mening dat 
er zeer sterk moet worden ingezet op preventie. Vanuit 
die visie is het belangrijk dat er zoveel mogelijk mensen 
worden gevaccineerd. De machtiging aan apothekers om 
definitief het griepvaccin te mogen toedienen is daar een 
belangrijk middel toe. Bovendien kan in de apotheken 
een publiek worden bereikt dat zelden of nooit naar de 
huisarts gaat. De spreekster steunt de ter bespreking 
voorliggende wetsvoorstellen dan ook.

Zij betreurt echter dat er geen oplossing wordt geboden 
voor personen die zich laten vaccineren door de huisarts. 
Dit zijn vaak chronisch zieke patiënten, die regelmatig 
naar de huisarts moeten gaan. Zowel Domus Medica 
als BVAS dringen erop aan dat de griepvaccins recht-
streeks aan de arts zouden kunnen worden geleverd, 
zodat de patiënt bij de consultatie meteen gevaccineerd 
kan worden, en niet eerst langs de apotheek moet gaan.

De Open Vld-fractie stelt vast dat de beslissing om 
apothekers te laten vaccineren blijft leiden tot wrevel 
tussen artsen en apothekers. Domus Medica verzet zich 
er dan ook tegen, omdat er geen samenwerkingskader 
is uitgewerkt. Zij wijzen erop dat huisartsen de patiënten 
die het meeste baat hebben bij een vaccin goed ken-
nen, en daarom ook het meest aangewezen zijn om die 
patiënten tot de vaccinatie te leiden.

De volgende minister van Volksgezondheid zal met 
de huisartsen en apothekers in gesprek moeten gaan 
over de samenwerking tussen de beroepsgroepen.

Mevrouw Meyrem Almaci (Ecolo-Groen) steunt het 
wetsvoorstel van mevrouw Farih, mits amendering er-
van ten gevolge van de door de leden geformuleerde 
opmerkingen.

B. Antwoorden van de indieners van de wets- 
voorstellen

De heer Jan Bertels (Vooruit) stelt vast dat er brede 
steun is voor een permanente verankering van de griep-
vaccinatie door apothekers.

De spreker bevestigt dat de samenwerking tussen 
apothekers en huisartsen in het veld vlot verloopt. 
Daarnaast blijkt uit het rapport van APB duidelijk dat 
de griepvaccinatie door apothekers patiënten bereikt die 



0168/004DOC 561010

K A M E R • 2e   Z I T T I N G  VA N  D E  5 6 e   Z I T T I N G S P E R I O D E 2024 2025 C H A M B R E   2e   S E S S I O N  D E  L A  5 6 e   L É G I S L AT U R E

pharmaciens permet d’atteindre davantage de patients 
que par le passé: non seulement des personnes qui ne 
se faisaient pas vacciner contre la grippe auparavant, 
mais aussi des patients qui n’avaient pas de médecin 
généraliste.

Les organisations professionnelles de médecins 
(ABSyM, Domus Medica) ne s’opposent plus à la vacci-
nation par les pharmaciens. Toutefois, un cadre pourrait 
encore être conféré à la coopération entre les groupes 
professionnels concernés.

Des règles ont déjà été adoptées concernant le rem-
boursement de la vaccination par l’INAMI. Les proposi-
tions de loi n’apportent aucune modification à cet égard.

La demande visant à livrer des vaccins aux médecins 
généralistes s’inscrit dans un débat plus large, celui 
de la livraison de médicaments. La livraison directe 
aux médecins généralistes nécessite une organisation 
logistique totalement différente de celle de la livraison 
aux pharmacies.

Le Conseil supérieur de la santé a effectivement publié 
une étude sur l’administration simultanée des vaccins 
contre le coronavirus et contre la grippe. L’intervenant 
estime que la vaccination simultanée peut être bénéfique 
à certaines personnes. Il précise toutefois qu’elle n’est 
jamais obligatoire.

M. Bertels confirme que la couverture vaccinale devrait 
encore être augmentée. En effet, certaines franges de la 
population éprouvent un sentiment de lassitude à l’égard 
des vaccins. Le niveau fédéral devrait certainement se 
pencher sur la question, en collaboration avec les entités 
fédérées. Mais si les pharmaciens n’étaient plus auto-
risés à administrer des vaccins, le taux de vaccination 
continuerait probablement de diminuer.

Les pharmaciens enregistrent déjà les vaccinations 
sur une plateforme en ligne. La possibilité de partager 
ces informations avec les banques de données des 
entités fédérées a également été prévue. Cette appli-
cation sera opérationnelle dans un avenir proche. En 
Flandre et à Bruxelles, la réglementation nécessaire a 
déjà été adoptée; en Wallonie, elle est en passe de l’être. 
Les médecins généralistes seront ainsi en mesure de 
consulter le statut vaccinal de leurs patients.

Il y aurait certainement lieu de tenir, à une date ulté-
rieure, un débat plus global sur l’élargissement du rôle des 
pharmaciens. L’adaptation de la loi relative à l’exercice 
des professions des soins de santé (LEPSS) pourrait 
certainement être abordée à ce moment. La portée 
de la proposition de loi DOC 56 0231/001, qui vise à 
pérenniser une mesure temporaire, est plus restreinte.

vroeger niet werden bereikt. Het gaat om mensen die 
vroeger geen griepvaccin lieten toedienen of die zelfs 
geen huisarts hadden.

De beroepsorganisaties van de artsen (BVAS, Domus 
Medica) verzetten zich niet meer tegen de vaccinatie 
door apothekers. Wel kan er eventueel nog gespro-
ken worden over een samenwerkingskader tussen de 
beroepsgroepen.

De RIZIV-terugbetaling van de vaccinatie is al gere-
geld. De wetsvoorstellen veranderen op dit vlak niets.

Het verzoek om vaccins te leveren aan huisartsen past 
in de bredere discussie over de levering van geneesmid-
delen. Het rechtstreeks leveren aan huisartsen vraagt 
om een volledig andere logistieke organisatie dan het 
leveren aan apotheken.

De Hoge Gezondheidsraad heeft inderdaad een 
studie gepubliceerd over het gelijktijdig toedienen van 
het coronavaccin en het griepvaccin. De spreker meent 
dat een gelijktijdige vaccinatie voor sommige personen 
gunstig kan zijn. Hij preciseert echter dat gelijktijdige 
vaccinatie nooit verplicht is.

Het is waar dat de vaccinatiegraad nog opgekrikt zou 
moeten worden. Er bestaat bij sommige bevolkingsgroe-
pen inderdaad een zekere vaccinatiemoeheid. Daar 
moet het federale niveau, samen met de deelstaten, 
zeker aan werken. Maar als de apothekers niet zouden 
mogen vaccineren, zou de vaccinatiegraad waarschijnlijk 
nog dalen.

De apothekers registeren de vaccinaties reeds op een 
online platform. Er is ook een mogelijkheid gecreëerd 
om die informatie te delen met de databanken van de 
deelstaten. Die toepassing zal in de nabije toekomst 
operationeel worden. In Vlaanderen en Brussel is de 
nodige reglementering hiervoor klaar, in Wallonië is 
de reglementering op komst. Door middel van deze 
toepassing zullen huisartsen de vaccinatiestatus van 
hun patiënten kunnen raadplegen.

Het ruimere debat over de uitbreiding van de rol van 
de apotheker moet op een later tijdstip zeker worden 
gevoerd. In dit kader zal er ook gesproken kunnen worden 
over de aanpassing van de wet op de uitoefening van 
de gezondheidszorgberoepen (WUG-wet). De scope 
van het wetsvoorstel DOC 56 0231/001 is beperkter. 
Het betreft de bestendiging van een tijdelijke maatregel.
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Bien que le vote de la proposition de loi ne soit pas 
urgent, M. Bertels espère que le traitement de celle-ci 
progressera rapidement, de manière à offrir une pers-
pective aux pharmaciens. Ils doivent pouvoir s’organiser 
parce que, même si le pic de vaccination se situe à 
l’automne, de nombreux vaccins sont encore administrés 
au cours des mois de janvier et février.

Mme Nawal Farih (cd&v) remercie les membres 
pour leurs observations et indique qu’elle est tout à fait 
disposée à prendre en compte leurs ajouts et amélio-
rations éventuels.

L’article 2 de la proposition de loi DOC 56 0168/001 
habilite le Roi à lancer des projets pilotes de vaccination. 
L’intervenante précise que ces projets pilotes devraient 
permettre aux pharmaciens d’administrer des vaccins pour 
d’autres indications que la prévention de la grippe. Dès 
lors que les résultats de la vaccination contre la grippe 
et le coronavirus par les pharmaciens se sont révélés 
très positifs, il serait utile d’examiner si les pharmaciens 
pourraient également être sollicités pour vacciner contre 
d’autres maladies que la grippe. L’intervenante aimerait 
savoir si les membres soutiennent ces projets pilotes.

Mme Depoorter a déclaré que la couverture vaccinale 
ne s’était pas améliorée au cours des dernières années. 
Cependant, il est manifeste que de nombreuses per-
sonnes qui n’avaient pas été vaccinées en 2021 et 2022, 
l’ont par contre été en 2023. Les pharmaciens ont joué 
un rôle important à cet égard.

M. Bacquelaine a soulevé la question des honoraires. 
L’intervenante précise qu’à l’heure actuelle, lorsqu’ils 
administrent des vaccins, les pharmaciens perçoivent 
déjà des honoraires, dont le montant semble les satis-
faire. Actuellement, 65 % des pharmaciens administrent 
des vaccins, ce qui tend à démontrer que les honoraires 
répondent aux attentes des pharmaciens.

Des observations intéressantes ont été formulées 
concernant le principe value-based healthcare. Celui-
ci est dûment appliqué en Espagne. Le territoire y est 
divisé en zones et les prestataires de soins de santé 
qui atteignent un objectif de santé reçoivent une prime. 
L’intervenante aimerait que notre pays suive cet exemple, 
mais ne sait pas dans quelle mesure la proposition de 
loi à l’examen pourrait contribuer à atteindre ce résultat. 
Il incombera certainement au futur gouvernement de 
réfléchir aux questions de ce type.

C. Répliques

Mme Kathleen Depoorter (N-VA) préconise une nou-
velle fois un financement groupé (bundled payment). 

Hoewel de stemming van het wetsvoorstel niet hoog-
dringend is, hoopt de heer Bertels toch snel vooruitgang 
te kunnen maken, en de apothekers perspectief te kun-
nen geven. Zij moeten zich kunnen organiseren, want 
hoewel de vaccinatiepiek in het najaar valt, worden er 
in de maanden januari en februari toch ook nog heel 
wat vaccins toegediend.

Mevrouw Nawal Farih (cd&v) dankt de leden voor 
hun opmerkingen en geeft aan dat zij zeker openstaat 
voor aanvullingen en verbeteringen.

In artikel 2 van het wetsvoorstel DOC 56 0168/001 krijgt 
de Koning de machtiging om proefprojecten voor vac-
cinatie op te starten. De spreekster verduidelijkt dat 
apothekers binnen deze proefprojecten vaccins zouden 
mogen toedienen voor andere indicaties dan griep. 
Aangezien de resultaten van de corona- en griepvac-
cinatie door apothekers zeer positief zijn gebleken, 
zou het nuttig zijn om na te gaan of de apothekers ook 
kunnen worden ingezet voor de vaccinatie tegen andere 
indicaties dan griep. De spreekster zou graag vernemen 
of er bij de leden steun is voor de idee van dergelijke 
proefprojecten.

Mevrouw Depoorter heeft gesteld dat de vaccina-
tiegraad de afgelopen jaren niet werd opgekrikt. Het is 
echter duidelijk dat heel wat personen die in 2021 en 
2022 niet werden gevaccineerd, zich in 2023 wel lieten 
vaccineren. De apothekers hebben hierbij een belang-
rijke rol gespeeld.

De heer Bacquelaine heeft de kwestie van de ere-
lonen aangehaald. De spreekster verduidelijkt dat de 
apothekers vandaag reeds vergoed worden voor het 
toedienen van vaccins. Naar verluidt zijn zij tevreden 
met die vergoeding. 65 % van de apothekers vaccineert 
vandaag. Dat toont aan dat het ereloon in lijn ligt met 
de verwachtingen van de apothekers.

Er werden interessante opmerkingen gemaakt over 
value-based healthcare. In Spanje wordt dit goed toe-
gepast. Het grondgebied wordt in zones opgedeeld, 
en zorgverstrekkers die een gezondheidsdoelstelling 
behalen, krijgen een premie. De spreekster zou dit voor-
beeld graag volgen, maar weet niet hoe dit kan worden 
verwerkt in het wetsvoorstel dat ter bespreking voorligt. 
Het is zeker een taak voor de toekomstige regering om 
over dit soort zaken na te denken.

C. Replieken

Mevrouw Kathleen Depoorter (N-VA) breekt nogmaals 
een lans voor een gebundelde financiering (bundled 
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Les prestataires de soins pourraient alors, comme en 
Espagne, être récompensés financièrement lorsqu’ils 
atteignent des objectifs en matière de santé. En tout état 
de cause, l’intervenante estime qu’il serait intéressant 
d’explorer cette piste.

Par ailleurs, la membre met en garde contre la menace 
de confusion des compétences entre le niveau fédéral et 
le niveau des entités fédérées si des vaccins sont livrés 
chez les médecins généralistes. En effet, la vaccina-
tion contre la grippe est actuellement remboursée par 
l’INAMI. Le groupe Open Vld veut-il que deux millions 
de vaccins soient livrés directement chez les médecins 
généralistes? Le groupe Open Vld estime-t-il que les 
médecins généralistes doivent à nouveau pouvoir vendre 
des médicaments? Il s’agirait d’une révolution dans le 
secteur des soins de santé.

L’enregistrement sur la plateforme en ligne FarmaFlux 
fonctionne bien. Il est possible d’y retrouver toutes les 
données, y compris le nom du vaccinateur.

Mme Depoorter demande quelques précisions à 
propos des projets pilotes. Concernent-ils également la 
vaccination avant les voyages et la vaccination contre 
la variole du singe?

Mme Nawal Farih (cd&v) fait observer que la base 
légale pour l’élargissement à d’autres vaccins figure 
déjà dans la LEPSS. Il est ensuite possible de prévoir, 
par arrêté royal, le lancement de projets pilotes pour 
d’autres vaccins, comme ce fut le cas pour le vaccin 
contre le coronavirus et celui contre la grippe.

Pour Mme Irina De Knop (Open Vld), il est surtout 
important que les différents groupes professionnels conti-
nuent de se parler et trouvent un consensus. L’objectif 
principal est de vacciner autant de personnes que pos-
sible, tout en permettant aux médecins généralistes de 
continuer à vacciner. Elle demande une nouvelle fois 
d’examiner la possibilité de créer un cadre de coopéra-
tion pour les médecins généralistes et les pharmaciens.

M. Jan Bertels (Vooruit) entend faire preuve de prag-
matisme. Il se félicite qu’une solution ait été trouvée pour 
les pharmaciens qui souhaitent administrer le vaccin 
contre la grippe. On pourra organiser ultérieurement un 
débat global concernant le rôle du pharmacien en tant 
que prestataire de soins.

payment). Net zoals in Spanje, zouden zorgverstrekkers 
financieel beloond kunnen worden wanneer zij gezond-
heidsdoelstellingen behalen. De spreekster vindt dit in 
ieder geval een interessante piste om te onderzoeken.

Voorts waarschuwt de spreekster dat er een be-
voegdheidsvermenging tussen het federale niveau 
en het deelstaatniveau dreigt als men vaccins bij de 
huisarts wil leveren. Op dit moment wordt de griepvac-
cinatie immers terugbetaald door het RIZIV. Wenst de 
Open Vld-fractie dat 2 miljoen vaccins rechtstreeks bij 
de huisartsen worden geleverd? Meent de Open Vld-
fractie dat huisartsen opnieuw geneesmiddelen moeten 
kunnen verkopen? Dat zou een heuse omwenteling zijn 
in de zorgsector.

De registratie via het online platform FarmaFlux ver-
loopt goed. Alle gegevens kunnen worden getraceerd, 
zelfs de naam van de vaccinator.

Mevrouw Depoorter vraagt nog wat verduidelijking over 
de proefprojecten. Gaat dit ook over de reisvaccinatie 
en over vaccinatie tegen apenpokken?

Mevrouw Nawal Farih (cd&v) legt uit dat de wettelijke 
basis voor de uitbreiding naar andere vaccinaties reeds 
in de WUG-wet is opgenomen. Per koninklijk besluit 
kunnen er vervolgens proefprojecten worden opgestart 
voor andere vaccinaties, net zoals dat is gebeurd voor 
het coronavaccin en het griepvaccin.

Voor mevrouw Irina De Knop (Open Vld) is het vooral 
belangrijk dat de beroepsgroepen met elkaar blijven praten 
en tot een consensus komen. Het belangrijkste is dat 
zoveel mogelijk personen kunnen worden gevaccineerd, 
en dat de huisartsen ook steeds zullen kunnen vaccineren. 
Zij vraagt nogmaals dat er wordt nagedacht over een 
samenwerkingskader voor huisartsen en apothekers.

De heer Jan Bertels (Vooruit) wenst zich pragma-
tisch op te stellen. Hij is tevreden dat er een oplossing 
zal komen voor apothekers die het griepvaccin willen 
toedienen. Op een later tijdstip kan het debat worden 
gevoerd over de rol van de apotheker als zorgbeoefenaar 
in het algemeen.
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IV. — DISCUSSION DES ARTICLES ET 
VOTES

Article 1er

Cet article ne donne lieu à aucune observation.

L’article 1er est adopté à l’unanimité.

Art. 2

Mme Nawal Farih et consorts présentent l’amende-
ment n° 3 (DOC 56 0168/003) tendant à supprimer l’article.

L’auteure principale est consciente que l’élargissement 
de la compétence de vaccination des pharmaciens au 
travers de projets pilotes ne bénéficie pas encore actuel-
lement d’un large soutien. Elle continuera à entreprendre 
des actions pour permettre l’adoption de cette mesure.

L’amendement n° 3 est adopté à l’unanimité.

L’article 2 est dès lors supprimé.

Art. 3

M. Daniel Bacquelaine (MR) présente l’amende-
ment n° 5 (DOC 56 0168/003) tendant à remplacer 
l’article. Dans l’attente d’une réglementation définitive, 
l’amendement à l’examen prolonge d’un an la période 
durant laquelle les pharmaciens peuvent administrer 
le vaccin contre la grippe. Cela permettra au secteur 
d’évaluer la mesure temporaire après un an.

Selon Mme Meyrem Almaci (Ecolo-Groen), l’amen-
dement à l’examen est superflu. Depuis la crise du 
coronavirus, il a été démontré que la vaccination par 
les pharmaciens offrait une réelle valeur ajoutée en 
raison de leur grande accessibilité. En outre, le prix de 
la consultation constitue souvent un obstacle supplé-
mentaire pour aller consulter un médecin généraliste.

Mme Kathleen Depoorter (N-VA) indique que la vac-
cination chez le pharmacien ne coûte pas moins cher 
que chez le médecin généraliste. Le prix et les modalités 
d’enregistrement sont identiques dans les deux cas. Si 
le patient se fait seulement vacciner, la visite n’est pas 
considérée comme une consultation. Mme Depoorter 
demeure très favorable à la vaccination par les pharma-
ciens, et elle est convaincue que cette mesure permettra 
d’augmenter la couverture vaccinale. Le plus important est 

IV. — ARTIKELSGEWIJZE BESPREKING EN 
STEMMINGEN

Artikel 1

Over dit artikel worden geen opmerkingen gemaakt.

Artikel 1 wordt eenparig aangenomen.

Art. 2

Mevrouw Nawal Farih c.s. dient amendement nr. 3 
(DOC 56 0168/003) in, dat ertoe strekt het artikel weg 
te laten.

De indienster voelt aan dat er vandaag nog geen 
draagvlak is voor de uitbreiding van de vaccinatiebe-
voegdheid via proefprojecten. Zij zal in de toekomst 
wel verdere stappen zetten om dit mogelijk te maken.

Amendement nr. 3 wordt eenparig aangenomen.

Bijgevolg wordt artikel 2 weggelaten.

Art. 3

De heer Daniel Bacquelaine (MR) dient amende-
ment nr. 5 (DOC 56 0168/003) in, dat ertoe strekt het 
artikel te vervangen. In afwachting van een definitieve 
regeling wordt met dit amendement de termijn voor de 
apothekers om het griepvaccin toe te dienen met een jaar 
verlengd. Dit geeft de sector de mogelijkheid om, na 
een jaar, de tijdelijke maatregel te evalueren.

Mevrouw Meyrem Almaci (Ecolo-Groen) vindt dit amen-
dement overbodig. Sinds de coronacrisis is aangetoond 
dat de vaccinatie door apothekers echt een meerwaarde 
biedt, omdat dit drempelverlagend is. Bovendien vormt 
de prijs van de consultatie vaak een extra drempel om 
naar de huisarts te gaan.

Mevrouw Kathleen Depoorter (N-VA) verduidelijkt dat 
de vaccinatie bij de apotheker niet goedkoper is dan bij 
de huisarts. De betaling en de registratie zijn bij beide 
zorgverstrekkers gelijk. Indien de patiënt zich enkel laat 
vaccineren, telt dit niet als consultatie. Mevrouw Depoorter 
blijft een groot voorstander van vaccinatie door de apo-
thekers en is ervan overtuigd dat de vaccinatiegraad 
zal stijgen dankzij deze maatregel. Het voornaamste is 
dat de vaccinatietaak onder de zorgverstrekkers van de 
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de répartir la tâche de vaccination entre les prestataires 
de soins de la première ligne, sans monter les différents 
groupes professionnels les uns contre les autres.

Le groupe N-VA soutiendra cet amendement mais 
espère qu’une solution définitive sera trouvée à terme.

Mme Natalie Eggermont (PVDA-PTB) confirme que 
les patients sont parfois réticents à l’idée de se rendre 
chez le médecin généraliste. De plus, le médecin ne 
procède pas automatiquement à un examen préventif 
lorsqu’il reçoit un patient qui souhaite se faire vacciner. 
Les médecins généralistes manquent de temps pour 
cela. La vaccination par les pharmaciens a été mise en 
place pour alléger quelque peu la charge de travail des 
médecins généralistes.

L’amendement de M. Bacquelaine sèmera la confusion 
pour les patients. Comment faudra-t-il expliquer aux 
patients qu’ils pourront se faire vacciner en pharmacie 
en 2025, mais peut-être plus en 2026? Cette situation 
est très déconcertante pour les patients.

Mme Caroline Désir (PS) constate que l’amendement 
à l’examen va à l’encontre de l’objectif poursuivi par la 
proposition de loi, qui vise à pérenniser une mesure 
temporaire. Elle ne le soutiendra donc pas.

Mme Irina De Knop (Open Vld) estime qu’il est judi-
cieux d’appliquer le principe de précaution. Il est positif 
de prolonger la mesure relative à la vaccination, mais de 
ne pas encore la pérenniser pour l’instant. Dans l’inter-
valle, il conviendra de mener un débat approfondi sur la 
répartition des tâches entre les prestataires de soins et 
de se concerter avec les Communautés.

M. Jan Bertels (Vooruit) soutient l’amendement à 
l’examen. Il estime qu’il importe de disposer, pour le 
1er janvier 2025, d’une solution pour les pharmaciens.

Mme Nawal Farih (cd&v) soutient également l’amen-
dement à l’examen. Elle souligne toutefois qu’une pro-
position de loi sera prête à l’expiration de la mesure 
temporaire en vue de pérenniser la vaccination par les 
pharmaciens.

L’amendement n° 5 est adopté par 10 voix contre 5 
et une abstention.

L’article 3 modifié est adopté par 13 voix et 
3 abstentions.

eerste lijn wordt verdeeld, zonder dat beroepsgroepen 
tegen elkaar worden opgezet.

De N-VA-fractie zal dit amendement steunen, maar 
hoopt dat er op termijn een definitieve oplossing komt.

Mevrouw Natalie Eggermont (PVDA-PTB) kan beves-
tigen dat de drempel om naar de huisarts te gaan soms 
hoog is. Het is ook niet zo dat wanneer een patiënt naar 
de huisarts gaat voor een vaccin, deze automatisch 
preventief wordt onderzocht. De huisartsen hebben daar 
te weinig tijd voor. De vaccinatie door apothekers is in 
het leven geroepen om de huisartsen wat te ontlasten.

Het amendement van de heer Bacquelaine creëert 
onduidelijkheid voor de patiënten. Hoe moet men aan 
de patiënten uitleggen dat ze in 2025 in de apotheek 
terechtkunnen voor hun vaccin, maar in 2026 misschien 
niet meer? Dat is erg verwarrend voor de patiënt.

Mevrouw Caroline Désir (PS) stelt vast dat dit amen-
dement ingaat tegen de doelstelling van het wetsvoorstel, 
namelijk de bestendiging van een tijdelijke maatregel. 
Zij zal dit amendement dan ook niet steunen.

Irina De Knop (Open Vld) vindt het verstandig om het 
voorzichtigheidsprincipe te hanteren. Het is goed dat 
de vaccinatiemaatregel wordt verlengd maar nog niet 
wordt bestendigd. Ondertussen moet het debat over 
de verdeling van de taken tussen zorgverstrekkers ten 
gronde worden gevoerd, en moet er worden overlegd 
met de gemeenschappen.

De heer Jan Bertels (Vooruit) stemt in met het amen-
dement. Voor hem is het belangrijk dat er op 1 januari 
2025 een oplossing is voor de apothekers.

Mevrouw Nawal Farih (cd&v) gaat akkoord met dit 
amendement. Zij benadrukt echter dat er bij het aflopen 
van de tijdelijke maatregel een wetsvoorstel zal klaar-
staan om de vaccinatie door apothekers te bestendigen.

Amendement nr. 5 wordt aangenomen met 10 stem-
men tegen 5 en één onthouding.

Het gewijzigde artikel 3 wordt aangenomen met 
13 stemmen en 3 onthoudingen.
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Art. 4

Mme Nawal Farih et consorts présentent l’amende-
ment n° 4 (DOC 56 0168/003) tendant à supprimer cet 
article.

L’auteure explique que l’arrêté royal du 18 décembre 
2023 portant prolongation des effets de la loi du 9 octobre 
2023 modifiant la loi du 10 mai 2015 relative à l’exercice 
des professions des soins de santé doit rester en vigueur 
en vue de garantir la sécurité juridique à l’automne 2024.

L’amendement n° 4 est adopté à l’unanimité.

Par conséquent, l’article 4 est supprimé.

Art. 5

Mme Nawal Farih (cd&v) présente l’amendement n° 2 
(DOC 56 0168/002) tendant à supprimer cet article.

Dès lors que l’article 5 est lié à l’article 4 et que l’ar-
ticle 4 est supprimé, il y a également lieu de supprimer 
l’article 5.

L’amendement n° 2 est adopté à l’unanimité.

Par conséquent, l’article 5 est supprimé.

Intitulé

Mme Nawal Farih (cd&v) présente l’amendement n° 1 
(DOC 56 0168/002) tendant à remplacer l’intitulé de la 
proposition de loi.

L’amendement n° 1 est adopté à l’unanimité.

* 

* *

L’ensemble de la proposition de loi, telle qu’elle a été 
amendée, est adopté, par vote nominatif, à l’unanimité. 
La proposition de loi DOC 56 0231/001 devient dès lors 
sans objet.

Art. 4

Mevrouw Nawal Farih c.s. dient amendement nr. 4 
(DOC 56 0168/003) in, dat ertoe strekt het artikel weg 
te laten.

De indienster licht toe dat het koninklijk besluit van 
18 december 2023 houdende verlenging van de uitwer-
king van de wet van 9 oktober 2023 tot wijziging van de 
wet van 10 mei 2015 betreffende de uitoefening van de 
gezondheidszorgberoepen in werking moet blijven, om 
de rechtszekerheid te garanderen voor het najaar 2024.

Amendement nr. 4 wordt eenparig aangenomen.

Bijgevolg wordt artikel 4 weggelaten.

Art. 5

Mevrouw Nawal Farih (cd&v) dient amendement nr. 2 
(DOC 56 0168/002) in, dat ertoe strekt het artikel weg 
te laten.

Gezien artikel 5 samengaat met artikel 4, en arti-
kel 4 wordt weggelaten, moet artikel 5 eveneens worden 
weggelaten.

Amendement nr. 2 wordt eenparig aangenomen.

Bijgevolg wordt artikel 5 weggelaten.

Opschrift

Mevrouw Nawal Farih (cd&v) dient amendement nr. 1 
(DOC 56 0168/002) in, dat ertoe strekt het opschrift van 
het wetsvoorstel te vervangen.

Amendement nr. 1 wordt eenparig aangenomen.

* 

* *

Het gehele wetsvoorstel, zoals geamendeerd, wordt 
bij naamstemming eenparig aangenomen. Bijgevolg 
vervalt wetsvoorstel DOC 56 0231/001.
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Résultat du vote nominatif:

Ont voté pour:

N-VA: Kathleen Depoorter, Frieda Gijbels, Eva 
Demesmaeker;

VB: Dominiek Sneppe;

MR: Daniel Bacquelaine, Julie Taton;

PS: Caroline Désir, Patrick Prévot;

PVDA-PTB: Natalie Eggermont, Sofie Merckx;

Les Engagés: Jean-François Gatelier, Carmen Ramlot;

Vooruit: Jan Bertels;

cd&v: Nawal Farih;

Ecolo-Groen: Meyrem Almaci;

Open Vld: Irina De Knop.

Ont voté contre:

Nihil.

Se sont abstenus:

Nihil.

Le rapporteur, Le président,

Jan Bertels Patrick Prévot

Het resultaat van de naamstemming is als volgt:

Hebben voorgestemd:

N-VA: Kathleen Depoorter, Frieda Gijbels, Eva 
Demesmaeker;

VB: Dominiek Sneppe;

MR: Daniel Bacquelaine, Julie Taton;

PS: Caroline Désir, Patrick Prévot;

PVDA-PTB: Natalie Eggermont, Sofie Merckx;

Les Engagés: Jean-François Gatelier, Carmen Ramlot;

Vooruit: Jan Bertels;

cd&v: Nawal Farih;

Ecolo-Groen: Meyrem Almaci;

Open Vld: Irina De Knop.

Hebben tegengestemd:

Nihil.

Hebben zich onthouden:

Nihil.

De rapporteur, De voorzitter,

Jan Bertels Patrick Prévot
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